
 

 

 
Zápis z jednání 

Komise sociální a pro oblast protidrogové politiky Rady Kraje Vysočina č. 8/2017 
konaného dne 24. 11. 2017 

 
Přítomni: 

1. Petr Krčál (předseda) 

 

7. Vítězslav Schrek 

2. Marie Bohuslavová 8. Jiří Hormandl 

3. Petr Běhunek 9. Zdeňka Marková 

4. Miloš Hrůza 10. Pavla Krejzlová 

5. Petr Kotting 11. Drahoslav Oulehla 

6. Bohuslav Kocián 12. Jiří Bína (tajemník) 

 
Nepřítomni (omluveni): 

1. Pavla Kučerová 3. Kamil Vejvoda 

2. Jan Tourek (místopředseda) 4. Milan Mokrý 

 
Hosté: 

1. Pavel Franěk (náměstek hejtmana) 2. Michaela Pospíchalová (OSV) 

 
Program: 

1. Prohlídka Alzheimercentra Jihlava - společný odjezd z KrÚ (asi jedna až půl druhé 

hodiny) 

2. Zahájení, schválení programu, schválení zápisu, kontrola úkolů 

3. Akční plán protidrogové politiky 

4. Krajský plán vyrovnávání příležitostí zdravotně postižených 

5. Informace z oblasti financování sociálních služeb 

6. Diskuze, různé 

7. Závěr 

 
1. Prohlídka Alzheimercentra Jihlava  
Členy sociální komise přivítala v Alzheimercentru Jihlava, z.ú. ředitelka zařízení Mgr. Renata 
Horňáková, vrchní sestra Mgr. Hana Donutilová, a sociální pracovnice Bc. Iveta Vacková. 
 
Renata Horňáková představila členům komise zařízení a pohovořila o jeho fungování. Jedná se 
o hotelový komplex s celkovou kapacitou 95 lůžek. V současné době je zde 90 klientů (kapacita 
není naplněna z důvodu výměny podlahových krytin v pokojích). Objekt disponuje  
1 a 2 lůžkovými pokoji s vlastním sociálním zařízením. Návštěvy u klientů jsou umožněny  
24 hodin denně (samozřejmě v souladu s režimem zařízení). V současné době zde pracuje  
75 zaměstnanců (plánováno je navýšení počtu zaměstnanců). Do denního režimu klientů patří 
různé aktivizace např. ruční práce, vaření, cvičení. Každý měsíc jsou pro klienty pořádány akce 
a společné oslavy narozenin. V příštím roce je plánováno vybudování zahrady pro klienty. 
Snahou zařízení je neztrácení kontaktu klientů se sociálním prostředím. 
V červnu 2017 zde byla otevřena dětská skupina Ježeček s kapacitou 12 dětí. Dětská skupina je 
určena pro děti od jednoho roku věku do zahájení povinné školní docházky (do 6 let věku). 
Slouží jak pro děti zaměstnanců (jeden z benefitů pro zaměstnance) tak pro veřejnost. 
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Ohledně financování zařízení bylo přislíbeno Renatou Horňákovou dodatečné poskytnutí údajů 
(sídlo právního subjektu provozovatele je v Praze, financování je řešeno jednateli). 
 
Na závěr byla pro členy komise připravena prohlídka zařízení. 
 
Petr Krčál poděkoval jménem sociální komise přítomným zaměstnancům a zvláště pak paní 
ředitelce za umožnění návštěvy v zařízení, prohlídku a poskytnuté informace.  
 
 
Na jednání se dostavil člen komise Drahoslav Oulehla a Vítězslav Schrek. 
 
 
2. Zahájení, schválení programu, schválení zápisu, kontrola úkolů 
Petr Krčál, předseda Komise sociální a pro oblast protidrogové politiky Rady Kraje Vysočina, 
přivítal všechny přítomné a zahájil jednání. Dle počtu přítomných členů konstatoval, že je komise 
usnášeníschopná. Přednesl návrh programu, který byl 11 hlasy schválen. K zápisu z minulého 
jednání nebyly vzneseny žádné připomínky a byl 10 hlasy schválen (v době hlasování nebyl 
přítomen člen komise Jiří Hormandl). 
 
Petr Krčál přivítal Pavla Fraňka, náměstka hejtmana pro oblast sociálních věcí a nestátních 
neziskových organizací. 
 
Pavel Franěk informoval o jednání Komise Rady AKČR pro sociální věci, které se konalo dne 
21. listopadu 2017 v Plzni, a bylo zaměřeno na projednání financování sociálních služeb. Na 
tomto jednání vzešlo usnesení, aby příští vláda zajistila dostatek prostředků na financování 
sociálních služeb. Dále bylo řešeno, aby případné plánované navýšení mezd bylo  
k 1. 1. následujícího roku (navyšování mezd v průběhu roku přináší z hlediska financování velké 
problémy). 
 
Jiří Bína provedl rekapitulaci stavu řešení úkolů z minulého jednání komise.  
Členové komise obdrželi v tištěné i elektronické podobě materiál Finanční podpora obcí Family  
a Senior Pointů v roce 2017 a materiál ohledně realizací kapacit ve schválené síti. 
 
Petr Krčál vznesl podnět, aby usnesení přijaté na jednání sociální komise č. 7/2017 dne  
13. 10. 2017 bylo ve věci žádosti o projednání společné deklarace (viz usnesení níže) 
prodlouženo do dubna 2018. 
Usnesení 029/07/2017/Kspp  
Komise sociální a pro oblast protidrogové politiky Rady Kraje Vysočina 
bere na vědomí 
informaci o naplňování koncepce rodinné a seniorské politiky v Kraji Vysočina; 
žádá 
prostřednictvím Pavla Fraňka, náměstka hejtmana pro oblast sociálních věcí a nestátních 
neziskových organizací, Asociaci krajů, o zařazení bodu týkající se společné deklarace při 
využívání rodinných a senior pasů na území České republiky. 
Usnesení bylo přijato 10 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
 
Úkol: K hlasování o nových možnostech zařazování zařízení do krajské sítě sociálních služeb 
zpracovat tabulku (např. uvést kde byly dvouleté podmínky k získání dotací a nebyly splněny), 
aby byla možnost operativního vyřazení ze sítě.  
Odpovědnost: Jiří Bína 
Termín: na jednání komise v lednu 2018 
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3. Akční plán protidrogové politiky 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladové materiály.  
 
Michaela Pospíchalová uvedla, že na základě § 29, odst. 1 písm. a) zákona č. 65/2017 Sb.,  
o ochraně zdraví před škodlivými účinky návykových látek kraj v samostatné působnosti provádí 
protidrogovou politiku na území kraje; za tím účelem kraj přijímá nejméně jednou za 10 let 
krajskou strategii protidrogové politiky. Zastupitelstvem kraje byla schválena v roce 2015 
Strategie protidrogové politiky Kraje Vysočina na období 2016 – 2019 (dále jen Strategie), která 
komplexně a koncepčně nastiňuje základní východiska a směry řešení problematiky zneužívání 
drog v Kraji Vysočina.  
V návaznosti na Strategii byl zpracován Akční plán realizace Strategie na období 2018 - 2019 
(dále jen Akční plán), který podrobně rozpracovává Strategií stanovená opatření do jednotlivých 
aktivit, definuje finanční zdroje na jejich zabezpečení a určuje termíny a odpovědné instituce  
k jejich plnění. Akční plán klade velký důraz na vzájemnou komunikaci a spolupráci mezi krajem, 
obcemi a poskytovateli protidrogových služeb a chce docílit vzniku společného funkčního 
systému koordinace a financování protidrogových služeb na území kraje. Z důvodu vysvětlení 
uvedené problematiky byla k Akčnímu plánu vypracována Důvodová zpráva. 
Akční plán byl zpracován v souladu s Akčním plánem realizace Národní strategie protidrogové 
politiky na období 2016 až 2018 v oblasti nelegálních návykových látek, Akčním plánem 
realizace Národní strategie protidrogové politiky na období 2015–2018 pro oblast hazardního 
hraní, Akčním plánem k omezení škod působených alkoholem v České republice pro období 
2015–2018, Akčním plánem pro oblast kontroly tabáku v České republice na období 2015–2018. 
Dokument byl konzultován s místními protidrogovými koordinátory obcí s rozšířenou působností 
a dalšími odborníky působícími v oblasti protidrogové politiky na území Kraje Vysočina, včetně 
členů pracovní skupiny protidrogové politiky Kraje Vysočina.  
Před koncem plánovacího období bude Akční plán vyhodnocen. Provedené vyhodnocení pak 
bude tvořit jeden z podkladů pro aktualizaci Strategie a tvorbu Akčního plánu na další plánovací 
období. 
 
Michaela Pospíchalová podrobně okomentovala Akční plán realizace Strategie protidrogové 
politiky Kraje Vysočina na období 2018 – 2019 (podkladový materiál Kspp-08-2017-03, př. 1)  
a Důvodovou zprávu (podkladový materiál Kspp-08-2017-03, př. 2.). 
 
Petr Krčál vznesl podnět, aby Důvodová zpráva byla součástí celkového písemného materiálu. 
 
V následné diskusi členů k projednávanému tématu byla řešena problematika nízkých úvazků 
protidrogových koordinátorů na úrovni obcí s rozšířenou působností, dostupnost služeb 
(kontaktní centra v různých městech), cílení opatření tam kde problémy jsou, nebo kde je lze 
očekávat, součinnost a spolupráce s Policií ČR. K diskutovaným podnětům bylo uvedeno, že 
kraj z hlediska protidrogové politiky zastává pozici na úrovní koordinační, komunikativní  
a preventivní.  
 
Vítězslav Schrek se dotázal na správnost formulace „víceleté financování“ užité v podkladových 
materiálech. 
 
Z následného jednání se omluvila členka komise Pavla Krejzlová. 
 
Usnesení 032/08/2017/Kspp  
Komise sociální a pro oblast protidrogové politiky Rady Kraje Vysočina 
navrhuje 
radě kraje schválit Akční plán realizace Strategie protidrogové politiky Kraje Vysočina na období 
2018 – 2019 dle materiálu Kspp-08-2017-03, př. 1. 
Usnesení bylo přijato 10 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
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4. Krajský plán vyrovnávání příležitostí zdravotně postižených 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladové materiály.  
 
Jiří Bína uvedl, že zdravotní postižení lze charakterizovat jako různé dysfunkce organismu 
(fyzické, smyslové, mentální nebo kombinované), které zasahují negativním způsobem do života 
jedince a znemožňuje mu tak vykonávat některé činnosti, které mohou být pro zdravého jedince 
běžné a bezproblémové.  
Ústavní pořádek České republiky respektive Listina základních práv a svobod deklaruje, že: 
„Lidé jsou svobodní a rovní v důstojnosti i v právech. Základní práva a svobody jsou 
nezadatelné, nezcizitelné, nepromlčitelné a nezrušitelné.“ Společnost je povinna vytvořit takové 
prostředí, které umožňuje svobodu a rovnost všem, tedy i osobám se zdravotním postižením, 
kteří se setkávají s různými překážkami. Odbourávání takovýchto bariér pro usnadnění přístupu 
zdravotně postižených osob do společnosti je nadresortní záležitost, která vyžaduje komplexní 
spolupráci. Takovým systémovým řešením by pro Kraj Vysočina měl být Krajský plán 
vyrovnávání příležitostí osob se zdravotním postižením. Tento dokument, klade důraz na 
komplexní přístup k řešení kvality života občanů se zdravotním postižením s důrazem na úzkou 
spolupráci Kraje Vysočina. Plnění nastavených úkolů bude hodnoceno za každé období, na 
které bylo nastaveno a současně také aktualizováno na další období. Dokument byl konzultován 
se zástupci odborů a samostatných oddělení Krajského úřadu Kraje Vysočina a koordinátorem 
Národní rady osob se zdravotním postižením Kraje Vysočina. 
 
Jiří Bína okomentoval Krajský pán vyrovnávání příležitostí osob se zdravotním postižením na 
období 2018 – 2019 (podkladový materiál Kspp-08-2017-04, př. 1). 
 
Petr Běhunek zhodnotil připravený plán a vznesl připomínku na častější schéma setkávání než 
jednou za rok. 
 
Petr Krčál uvedl, že by plán měl obsahovat určité finanční vyjádření. Jaké to bude představovat 
náklady pro kraj. Na základě podnětu Zdeňky Markové by bylo vhodné doplnit do materiálu 
(nejlépe do úvodu materiálu), jak materiál vznikl a kdo na něm spolupracoval. 
 
Usnesení 033/08/2017/Kspp  
Komise sociální a pro oblast protidrogové politiky Rady Kraje Vysočina 
doporučuje 
radě kraje a zastupitelstvu kraje schválit Krajský plán vyrovnávání příležitostí osob 
se zdravotním postižením na období 2018 – 2019 dle materiálu Kspp-08-2017-04, př. 1; 
doporučuje 
odboru sociálních věcí doplnit do úvodu materiálu i historii vzniku a projednání Krajského plánu 
vyrovnávání příležitostí osob se zdravotním postižením na období 2018 – 2019. 
Usnesení bylo přijato 10 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
 
5. Informace z oblasti financování sociálních služeb 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladové materiály.  
 
Jiří Bína uvedl, že MPSV na základě žádosti kraje rozhodlo dne 3. 1. 2017 o souhrnné dotaci 
pro Kraj Vysočina v částce 471 700 000 Kč, která byla ze strany MPSV poskytnuta ve  
2 splátkách na běžný účet příjemce dotace. Usnesením rady kraje č. 0221/05/2017/RK  
a zastupitelstva kraje č. 0041/01/2017/ZK byla celá částka rozdělena mezi jednotlivé 
poskytovatele sociálních služeb. 
Dodatkem č. 1 k Rozhodnutí č. 1 o poskytnutí dotace z MPSV na rok 2017 ze dne 13. 6. 2017 
byla navýšena dotace pro poskytovatele sociálních služeb o částku 60 950 000 Kč. Důvodem 
tohoto navýšení je zajištění financování zvýšení nákladů poskytovatelů sociálních služeb 
v důsledku růstu platů a mezd. K navýšení dochází od 1. 7. 2017 u veřejných poskytovatelů 
(obce, příspěvkové organizace obcí a krajů) o 23 % u sociálních pracovníků a pracovníků 
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v sociálních službách a o 9,4 % u ostatního personálu. Dodatkem č. 2 k Rozhodnutí  
č. 1 o poskytnutí dotace z MPSV na rok 2017 ze dne 9. 10. 2017 byla navýšena dotace pro 
poskytovatele sociálních služeb o částku 43 613 435 Kč. Důvodem tohoto navýšení souhrnné 
dotace je navýšení platů sociálních pracovníků a pracovníků v sociálních službách (schválené 
navýšení od 1. 11. 2017 o 10 % u sociálních pracovníků, pracovníků v sociálních službách  
a dalších kategorií pracovníků - technicko-hospodářští pracovníci, pracovníci ve stravovacím 
provozu, v úklidu, v prádelně nebo v údržbě a dále dosud zcela nepokryté navýšení, ke kterému 
došlo od 1. 11. 2016 o 4,5 %). Celková dotace MPSV dosáhla částky 576 263 435 Kč. 
Pro zaměstnance nestátních neziskových organizací, fyzických osob, případně obchodních 
společností se nařízení vlády, kterým byla změna provedena, nevztahuje, ale pravidla MPSV pro 
použití souhrnné dotace vyžadují nediskriminační přístup z hlediska právní formy poskytovatele 
sociálních služeb. Neřešení nízké úrovně odměňování v zařízeních, pro která není nařízení 
vlády závazné, by fakticky vedlo k odchodům zaměstnanců nestátních neziskových organizací 
do veřejného sektoru a k omezením, popřípadě k ukončení činnosti u některých druhů služeb.  
Ve dnech 17. – 20. 10. 2017 bylo radou kraje vyhlášeno třetí (mimořádné) kolo dotačního řízení 
pro poskytovatele sociálních služeb z důvodu navýšení platů v sociálních službách a navýšení 
souhrnné dotace pro Kraj Vysočina. Toto kolo umožnilo doplnit stávající žádost, poskytovatelům, 
kteří měli nízký požadavek na dotaci MPSV a nebylo by z ní možné financovat navýšení platů 
nově schválené vládou. 
Odbor sociálních věcí na počátku srpna obdržel od všech poskytovatelů informace o nákladech 
na navýšení účinné od 1. 11. 2016 (náklady vázané k roku 2017) a na navýšení účinné od  
1. 7. 2017 a tyto informace u všech poskytovatelů odkontroloval. K navýšení platů a mezd 
účinnému od 1. 11. 2017 ve výši 10 % pro všechny kategorie zaměstnanců odbor provedl vlastní 
kalkulaci. Část nákladů na tato navýšení platů a mezd byla dofinancována z částky  
60 950 000 Kč radou a zastupitelstvem kraje v září 2017. Zbývající část těchto nákladů na 
navýšení platů a mezd a nedostatečně financované služby pro mentálně postižené byly 
dofinancovány na základě rozhodnutí rady kraje z jednání 31. 10 a zastupitelstva kraje dne  
7. 11. Poslední dofinancování a změny výše dotací mezi jednotlivými službami proběhnou ještě 
na jednání zastupitelstva v prosinci, ale jde o rozdělení posledních cca 700 tis. Kč z dotace 
MPSV. Členové komise obdrželi celkovou rekapitulaci dotací poskytnutých z prostředků MPSV 
(podkladový materiál Kspp-08-2017-5, př. 1).  
 
Usnesení 034/08/2017/Kspp  
Komise sociální a pro oblast protidrogové politiky Rady Kraje Vysočina 
bere na vědomí 
informaci o financování sociálních služeb z prostředků MPSV dle materiálu Kspp-08-2017-05  
a dle materiálu Kspp-08-2017-05, př. 1,  
a podporuje požadavky vyjádřené jednotlivými zástupci krajů na Komisi Rady AKČR pro sociální 
věci s minimálním souhrnným požadavkem pro rok 2018 ve výši 15 mld. Kč. 
Usnesení bylo přijato 10 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
 
6. Diskuze, různé 
Na základě podnětu Zdeňky Markové byl stanoven následný úkol: 
Úkol: Připravit zprávu o naplňování Koncepce paliativní péče. 
Odpovědnost: Jiří Bína 
Termín: na jednání komise v lednu 2018 
 
Vítězslav Schrek vznesl podnět na pozvání MUDr. Ladislava Kabelky, Ph.D na lednové 
zasedání v roce 2018. 
 
Úkol: K zápisu z jednání připojit schválenou Koncepci paliativní péče. 
Odpovědnost: Jiří Bína, koordinátorka 
Termín: společně se zápisem z jednání 
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Termín příštího zasedání komise byl stanoven na pátek 15. prosince 2017, od 11.00 hodin.  
 
 
7. Závěr 
Předseda poděkoval přítomným za účast a ukončil jednání. 
 
 
Mgr. et Bc. Petr Krčál 
předseda Komise sociální a pro oblast protidrogové politiky Rady Kraje Vysočina 
 
 
Mgr. Jiří Bína 
tajemník Komise sociální a pro oblast protidrogové politiky Rady Kraje Vysočina 
 
Zpracovala a zapsala Lenka Matysová dne 27. 11. 2017. 


